
پس از آنكه بمب نات كوين تركيد و عده زيادي از افراد را 
در بهت و تحير فرو برد، حالا نوبت  به جايگزين هاي آن 
رسيده است. خيلي ها معتقدند كه بازي همستر كامبت 
و تپ سواپ جايگزين هاي جديد نات كوين هستند؛ اما 
بيشتر از همه، همستر كامبت حداقل بين كاربران ايراني 
شناخته شده تر است. بازي همستر تلگرام و كاربرانش 
را حسابي به جنب و جوش وا داش��ته است؛ آن هم در 
حالي كه تلگرام چند سالي است كه در ايران فيلتر شده. 

نات كوين ب��راي ايردراپ هاي جديد ح��وزه رمزارز راه 
تازه اي را هموار كرده و حالا ميليون ها كاربر در مدت زمان 
كوتاهي به جمع همراهي كنندگان اين نوع ايردراپ ها 
پيوس��ته اند. بس��ياري از اين پروژه ها از خود نات كوين 
الهام گرفته اند و ايده كلي يكس��اني دارند. بايد گفت از 
آن جايي كه پروژه هاي اين س��بكي اخيراً زياد شده اند، 
براي كسب درآمد از آنها تضميني وجود ندارد. همستر 
كامبت جديدترين ترند اين روزهاي تلگرام و اكسپلور 
اينستاگرام اس��ت كه كاربران ايراني را به خوبي سرگرم 
كرده است. مس��لماً روياي كس��ب درآمد از بازي  هاي 
تلگرامي ايده جذابي محسوب مي شود، آن هم براي ما 
ايراني ها كه بايد با شرايط اقتصادي سخت كنار بياييم. 
نات كوين به همه نشان داد كه اين ايده در عمل امكان پذير 
است و تنها مي توان با صرف چند دقيقه وقت در روز، به 
درآمد ميليوني دست يافت. اين بار بازي همستر تلگرام 
آم��ده تا راه نات كوي��ن را ادامه دهد و حت��ي از آن بهتر 
باشد. پيوست مي گويد همه گيري همستر در ايران در 
sims حالي اتفاق مي افتد كه پيش تر بازي هايي مانند 

، Clash of Clans حج��م بالايي از توجه ها را جذب 
كردند و در ازاي اين توجه ها هيچ سهمي از درآمدزايي 
 pokemon براي كاربر در نظ��ر نمي گرفتند. يا حتي
go باعث س��وانح رانندگي در سطح شهر شد. با عرضه 
نات كوين اين روال تغيير محسوسي داشت. نات كوين با 
وايت پيپر واقعا سفيد خود لوح سفيدي را عرضه كرد كه به 
مخاطبان اجازه مي داد آرزوهاي خود را در آن بنويسند و 
در نهايت هم كاربران را با ايردراپ خوشحال كرد. همانطور 
كه در زمان عرضه نات كوين مشخص شد، همستر و ديگر 
بازي ها روي اين موج سوار شدند و سعي كردند كاربران 
جا مانده را جذب كنند. امروزه همس��تر مدعي است از 
مرز ۱۰۰ ميليون كاربر گذشته و با نگاهي به رفتار مردم 
 username “ joined“ در سطح ش��هر و اعلان هاي
telegram به نظر مي رسد كاربران ايراني آن كم شمار 
نيستند.در اين ميان واكنش ها هم بزرگي جامعه ايراني 

همستر را تاييد مي كند و حتي برخلاف پاييز ۱۴۰۰ كه 
اينترنت با اختلال شديد مواجه شد و عملكرد صرافي ها، 
سرمايه ماينرها و دسترس��ي به دارايي براي كاربران در 
هاله اي از ابهام فرو رفت و كسي به اين موارد نپرداخت، 
عيسي زارع پور وزير ارتباطات نيز تاكيد مي كند: »همستر 
يك بازي جديد بدون پشتوانه است و مردم دل نبندند.«

  مديريت كلاهبرداري با پاسخ درست به نياز 
كاربران

پليس فتا مي گويد همستر تنها ۱۸ پرونده كلاهبرداري 
تاكنون داشته است. دليل اين موضوع را شايد بتوان در 
موجوديت هايي به نام صرافي ارزديجيتال جست وجو 
كرد. بازارهايي كه از شكل گيري بازارهاي ثانويه و سياه 
جلوگيري و نياز اطلاعاتي و معاملاتي كاربران را برطرف 
مي كنند. البته همستر كامبت روي بستر تلگرام عرضه 
شده است. بستري كه سال هاست در ايران با فيلترينگ 
همراه اس��ت و امروزه تقريبا همه كاربران داخلي شاهد 
ورود موج قابل توجهي از ليس��ت مخاطبان خود به اين 
پيام رسان هستند. هرچند همچنان كاربران براي بازي 
همس��تر نياز به VPN و ابزارهاي تغيي��ر آي پي دارند.

داده هاي گوگل هم نش��ان مي دهد همس��تر چگونه با 
اخت��لاف از كليدواژه ه��اي پر تكراري مانن��د »دلار«، 
»VPN« يا »فيلترش��كن« عبور كرده است و در زماني 
كه تيم توسعه همستر هيچ برنامه زماني مشخصي براي 
عرضه توكن نداده، مردم حاضرند صدها هزار تومان براي 

VPN و انجام اين بازي خرج كنند.
 

  روند سرچ كليد واژه هاي »همستر«، »دلار« 
»VPN« و »فيلترشكن« در گوگل

 اي��ن نياز مخاطبان كه مي تواند با مش��كلات متعددي 
مانند كلاهبرداري، بازارهاي سياه و از بين رفتن دارايي 
و اطلاعات حس��اس كاربران در رابطه با توكن همستر 
مواجه شود، در نبود برنامه مشخص توسط دولت، توسط 
صرافي هاي ارزديجيتال پردازش مي شود. اعلام مي شود 
جامعه رمزارزي ايران ميليون ها كاربر دارد و كانال هاي 
ارتباطي صرافي ها و رس��انه ها هم از مهم ترين ابزارهاي 
اطلاع رساني براي آنها به حس��اب مي آيد. در اين ميان 
رويكردها متفاوت اس��ت. برخي از رسانه ها يا به صورت 
مستقيم با صرافي ها همكاري مي كنند و يا برخي ديگر 
از طريق رپورتاژ. كانال هاي صرافي ها هم برخلاف روند 
مرسوم در پلتفرم هاي بين المللي وارد حوزه خبررساني 

شده اند و با اپيدمي همستر، به نظر مي رسد نقش خود 
را اطلاع رساني در مورد تسك ها، اخبار و كدهاي مورس 

اين بازي تعريف كرده اند.

  صرافي ها روي موج اخبار و حواشي همستر
 صبحت هاي��ي وجود دارد كه هزينه ه��ر كاربر براي 
صرافي ه��اي داخلي ح��دود ۵ ميلي��ون تومان تمام 
مي ش��ود. عددي كه ب��ا ظهور نات كوين و همس��تر، 
هزينه تمام ش��ده جذب يك كاربر را بس��يار كاهش 
مي دهد. اما در مقابل خطر تبديل شدن صرافي ها به 
تريبون هاي پروم��وت كردن پروژه هاي كلاهبرداري 

مانند كريپتولند را دوچندان مي كند. 
هرچند نقش صرافي هاي داخلي در كنترل شرايط و 
كاهش احتمال شكل گيري كلاهبرداري و بازار سياه 
مشخص است، اما چه سازوكاري وجود دارد كه يك 
صرافي بتواند توكني را ليس��ت يا تبليغاتي براي آن 

انجام ده��د؟ مرتضي موذني ريي��س كارگروه تبادل 
انجمن بلاك چين در پاس��خ به اين سوال به پيوست 
مي گويد: در حال حاضر عملا شرايط و ضوابطي براي 
پلتفرم ها در ليس��ت و تبليغ��ات روي توكن ها وجود 
ن��دارد و صرافي ها باتوجه به مس��ووليت اجتماعي و 
اعتباري كه در مي��ان كاربران خود دارن��د، اقدام به 
ليس��ت يا تبليغات مي كنند. در حال حاضر همستر 
ش��امل توكن نمي شود و ارزديجيتالي براي آن وجود 
ندارد. اطلاع رساني صرافي ها در اين زمينه شايد كمك 
كننده باش��د اما بايد در نظر داش��ت م��واردي مانند 
پاي نتورك يا حتي توكن BRG كريپتولند هم در ابتدا 
بدون مشكل به نظر مي رسيدند. موذني معتقد است با 

اجراي SRO اين روند دچار تغيير مي شود. 
به گفته او: تش��كل ها امكان سركش��ي پيدا مي كنند 
و مي توانن��د دس��تور به حذف توكن ها مش��كوك به 
كلاهب��رداري بدهن��د. همچنين موذن��ي در رابطه 

با پس��ت هاي صرافي ه��ا در مورد همس��تر كه هنوز 
توكني ب��راي آن وجود ن��دارد گفت: يك ب��ازار آزاد 
قيمت را بر اس��اس عرضه و تقاضا مشخص مي كند. 
در دنيا رسانه هاي وابسته اي مانند كوين تلگراف اين 
اطلاع رس��اني ها را انجام مي دهند. او در ادامه گفت: 
در بحث ماركتين��گ صرافي ها در بخش بلاگ توليد 
محتوا مي كنند يا رسانه اي را خريداري مي كنند و يا 
با رسانه ها قراردادهايي را امضا مي كنند و نمونه هاي 
همه آنه��ا در ايران هم وج��ود دارد. ب��ه اين ترتيب 
صرافي هايي كه محتواهايي با نام خودش��ان منتشر 
نمي كنند، انگش��ت اتهامي هم س��مت آنها از سوي 
كاربران گرفته نمي ش��ود. البته موذني به نياز ماندن 
صرافي ها در سرچ گوگل اش��اره مي كند. به گفته او: 
نمي توان گفت محتواهاي صرافي ها الزاما بابت فروش 
است و مي تواند به واس��طه ماندن در رتبه هاي بالاي 

سرچ گوگل باشد.
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رشد تراكنش هاي تجارت 
الكترونيكي در سال گذشته

معاون امور دولت، مجلس و استان هاي وزير ارتباطات 
اعلام كرده كه رشد چشمگير تراكنش هاي تجارت 
الكترونيكي در س��ال ۱۴۰۲، نش��ان دهنده توسعه 
اقتص��اد ديجيتال ب��ا محوريت بخ��ش خصوصي و 
حمايت ويژه دولت از اين بخش مهم اقتصادي است. 
به گزارش ايسنا، اقتصاد ديجيتال فضاي بكري است 
كه مي تواند مشاغل بس��ياري را ايجاد كند و در ايران 
چند سال اس��ت توجه ويژه اي به اين حوزه مي شود، 
در همين رابطه مسووليت مهمي به وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات در راستاي توسعه اقتصاد ديجيتال 
محول ش��ده است. مس��وولان معتقدند با راه اندازي 
كارگروه اقتصاد ديجيتال در كمتر از سه سال گذشته 
با هدف حل مشكلات توسعه اقتصاد ديجيتال، سهم 
اين حوزه از توليد ناخالص ملي از ۶.۴ به ۷.۵ رس��يده 
است. بنابراين اگرچه رش��د ۱.۵ درصدي در دو سال 
گذش��ته در اين حوزه اتفاق افتاده، اما ناكافي اس��ت 
و باتوجه به ظرفيت هاي موجود در كش��ور و نيروي 
جوان و مستعدي كه وجود دارند قطعا رشد اقتصادي 
م��ا در بخش اقتصاد ديجيتال مي تواند بالاتر و برتر از 
اين باشد و از سوي ديگر زمينه اشتغال براي جوانان 
تحصيل كرده كش��ور هم فراهم خواهد شد. در اين 
راستا، رضا باقري اصل-معاون امور دولت، مجلس و 
استان هاي وزير ارتباطات- اخيرا با انتشار پستي در 
يك شبكه اجتماعي داخلي اظهار كرد: رشد چشمگير 
تراكنش هاي تجارت الكترونيكي در س��ال ۱۴۰۲، 
نش��ان دهنده توس��عه اقتصاد ديجيتال با محوريت 
بخش خصوصي و حمايت وي��ژه دولت از اين بخش 
مهم اقتصادي است. وي افزود: افزايش ۷۴ درصدي 
ارزش تراكنش ه��ا و ۳۰.۶ درصدي تع��داد در حالي 
است كه ش��اخصهاي متناظر در شاپرك ۳۳ درصد 
ارزش و ۱۰ درصد تعداد در اين سال رشد داشته است. 
گفتني است با توجه به اهميت اقتصاد ديجيتال سال 
گذشته نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در بخش 
اقتصاد ديجيتال لايحه برنامه هفتم توسعه جمهوري 
اسلامي ايران سازوكارهايي براي افزايش سهم اقتصاد 
ديجيتال از توليد ناخالص كشور را تعيين كردند. آنها 
در جلسه روز دوشنبه ۲۴ مهر ۱۴۰۲ صحن مجلس 
در جريان رسيدگي به گزارش كميسيون تلفيق برنامه 
هفتم توسعه جمهوري اسلامي ايران با تصويب صدر 
و بند الف ماده ۶۶ اين لايحه موافقت كردند. طبق اين 
ماده وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات موظف شد 
وفق »سند راهبردي جمهوري اسلامي ايران در فضاي 
مجازي، سند »نظام اقتصاد رقومي )ديجيتال( « را با 
همكاري دستگاه هاي عضو كارگروه اقتصاد ديجيتال 
دولت، ظرف ش��ش ماه پس از لازم الاجرا ش��دن اين 
قانون، تهيه و به تصويب شوراي عالي فضاي مجازي 

كشور برساند.

پليس فتا مي گويد همستر تنها ۱۸ پرونده كلاهبرداري تاكنون داشته است

همستر، فيلترينگ را شكست داد

  ديدگاه نامزدهاي رياست جمهوري چهاردهم 
درباره اقتصاد ديجيتال و فضاي مجازي

 هري��ك از ش��ش نام��زد چهاردهمي��ن دوره انتخابات 
رياست جمهوري ديدگاه و برنامه هايي براي حوزه ارتباطات 
و فضاي مجازي داشته اند كه در اين گزارش به مهم ترين آنها 
پرداخته ايم. به گزارش ايسنا، با نزديك شدن به چهاردهمين 
دوره انتخابات رياست جمهوري كه قرار است هشتم تيرماه 
برگزار شود، صحبت ها، ديدگاه ها و برنامه هاي كانديداها را در 

بخش فضاي مجازي و ارتباطات بررسي كرديم.

  جليلي: فضاي مجازي براي جبهه حق 
يك فرصت است

 سعيد جليلي، دانش آموخته دانش��گاه امام صادق )ع( در 
رشته علوم سياسي است و عضويت در كيمته مبارزه با مفاسد 
اقتصادي و ستاد تدابير ويژه اقتصادي مستقر در دبيرخانه 
شوراي عالي امنيت ملي و رياست كميته مبارزه با تحريم در 
سوابق وي وجود دارد. فضاي مجازي و البته به صورت كلي 
اينترنت از جمله مواردي است كه وي طي سال هاي گذشته 
كم و بيش درباره آن اظهارنظر كرده و آن را مهم برشمرده 
است. وي در يكي از سخنراني هاي خود در ديدار با جمعي از 
جوانان به اين موضوع اشاره كرد و گفت عرصه فضاي مجازي 
براي جبهه حق يك فرصت بي نظير است كه بايد با برنامه و 

فكر در آن حضور فعال داشت.

  زاكاني: با فضاي مجازي موافقم
 عليرض��ا زاكاني ك��ه تا پي��ش از نامزدي ب��راي تصدي 
رياست جمهوري، به عنوان چهل وهفتمين شهردار تهران 
فعاليت مي كرد، از چهره هاي شناخته شده جريان اصولگرايي 
است كه هم در چارچوب ساختارهاي حزبي و تشكيلاتي 
اين جري��ان نقش آفريني كرده و ه��م تجربه نمايندگي 
مجل��س در دوره هاي هفتم، هش��تم، نه��م و يازدهم را 
در كارنام��ه دارد. وي از ديگ��ر چهره هاي ش��ناخته اين 
روزهاست كه در گذشته درباره فضاي مجازي و اينترنت 
صحبت كرده اس��ت. به ط��ور مثال زاكان��ي در خردادماه 
س��ال ۱۴۰۰ درب��اره دغدغه اش براي اس��تفاده از فضاي 
 مجازي گفت: معمولا يك چيزي گفته مي شود كه كاسه 
داغ تر از آش نشويد، عين اين قضيه براي فضاي مجازي هم 
وجود دارد! انگليس قانون مستحكمي ناظر به صيانت كودك 
و نوجوان از فضاي مجازي دارد، ولي داخل كشور عده اي با 
جوانان ما نامردي مي كنند و نمي گذارند اين اتفاق رخ بدهد. 
با فضاي مجازي موافق��م و آن را يك موهبت بزرگ الهي 
مي دانم كه به دست انسان مهيا شده است اما در خصوص 
نقاطي كه به سلامت اخلاقي نوجوانان و امنيت خانواده ها 
هجوم مي برد، حتما دقت مي كنم. او كه يكي از نامزدهاي 
سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوري بود حكمراني 
بر فضاي مجازي و دولت الكترونيك را در س��ال اول دولت 
خود به مردم وعده داده و گفته بود نكته ديگر اپليكيشن هاي 
موجود در فضاي مجازي است كه داخلي ها را تقويت كرده 
و خارجي ها را هم ملزم مي كنند كه به داخل كشور آمده و 
با قواعد كش��ور كار كنند. وي همچنين تأكيد كرد كه در 

سال ۸۰ در مشهد جلوي ۱۲۵۰ دانشجو سخنراني كردم 
و گفتم اينترنت يك موهبت است و بايد از آن استفاده كرد. 
از سوي ديگر پروژه فيبرنوري منازل و كسب و كارها يكي از 
مهم ترين پروژه هاي دولت محسوب مي شود، در اين چند 
سال با سازمان ها و نهادهاي گوناگوني براي پيشرفت و تسريع 
آن تفاهم نامه هايي امضا شد كه مي توان به برگزاري دومين 
جلسه هم انديشي اجراي پروژه فيبرنوري منازل و كسب 
و كارهاي پايتخت به ميزباني شهرداري تهران اشاره كرد. 
شهردار تهران نيز با توجه به نقشي كه اين پروژه براي توسعه 
شهر تهران و افزايش رضايتمندي شهروندان تهراني دارد، از 
همه شهرداران مناطق شهرداري خواست تا در اجراي اين 
ابر پروژه حداكثر همكاري را با وزارت ارتباطات داشته باشند.

    پزشكيان: طرح صيانت در دستيابي به اهدافش 
موفق نخواهد شد

 مسعود پزش��كيان كه هم اكنون نماينده مجلس شوراي 
اسلامي از حوزه انتخابيه تبريز، آذرشهر و اسكو است. داراي 
مدرك دكتراي حرفه اي پزشكي و تخصص جراحي عمومي 
از دانش��گاه علوم پزشكي تبريز و همچنين فوق تخصص 
جراحي قلب از دانش��گاه علوم پزشكي ايران است. فضاي 
مجازي و فيلترينگ از موضوعاتي است كه براي وي مهم 
بوده و در اين س��ال ها درباره آن اظهارات گوناگوني كرده 
است. طرح صيانت يكي از مواردي است كه وي به آن اشاره 
كرده است. پزشكيان درباره طرح صيانت اينگونه توضيح داد: 
همانطور كه در اوايل مطرح شدن طرح موسوم به صيانت از 
فضاي مجازي هم مطرح كردم، مخالف اين طرح هستم و 
معتقدم اين طرح مجلس در جامعه با اقبال مواجه نخواهد 
شد.  وي تأكيد كرد اين طرح نه تنها در دستيابي به اهداف 
خود موفق نخواهد شد، بلكه به بيشتر شدن شكاف بين مردم 
و حاكميت منتهي خواهد شد. وي بر اين باور است مطالبه 
جامعه دانشگاهي و نخبگان مي تواند بر توقف روند فيلترينگ 
فضاي مجازي تاثير بگذارد، چراكه دنيا در حال تغيير است 
و اين تغييرات بيشتر از راه هوش مصنوعي، ارتباطات بين 
المللي، اينترنت و س��رعت آن امكان پذير است اما وقتي 
خودمان را از اين امر محروم مي كنيم، يعني خودمان را از 

توسعه دور كرديم. 

  قاضي زاده هاشمي: نگران فضاي مجازي هستم
 سيد اميرحسين قاضي زاده هاشمي، متخصص گوش و حلق 
و بيني است و پيش از ورود به عرصه سياست ضمن طبابت، 
رياست دانشگاه علوم پزشكي سمنان را بر عهده داشت. او در 
انتخابات رياست جمهوري دوره سيزدهم نيز به عنوان نامزد 
نهايي حضور داشت و توانست رتبه چهارم را در ميزان آراي 
مردم كسب كند. فضاي مجازي يكي از دغدغه هايي است كه 
او در صحبت هاي خود به آن اشاره كرده است. وي در خرداد 
ماه سال ۱۴۰۰ درباره وضعيت فضاي مجازي توضيح داد: 
به عنوان مصرف كننده كه همه در فضاي مجازي هستند و 
كرونا هم ما را به اين فضا غلتانده است. حتماً نگران هستم. ما 

خانواده مذهبي هستيم و در شرايط خاصي تربيت شديم و 
علاقه مند هستيم فرزندان ما هم در آن شرايط تربيت شوند و 
آلوده نشوند. قاضي زاده هاشمي تأكيد مي كند بايد حكمراني 
فضاي مجازي تغيير كند و ما در اين مدل حكمراني نسبت 
به پديده ها منفعل هستيم. پديده ها از ما عبور مي كنند و ما 
تازه درباره آن فكر مي كنيم. مثل رمز ارزها كه موضوع امروز 
نيست، موضوع ۱۵ س��اله جهان است ولي ما صبر كرديم 
تا سيلاب آن از ما عبور كند و بعد مي گوييم در رمزارز چه 
كنيم. ما بايد واجد فناوري و حكمراني حاكم بر پديده هاي 

نو در جهان شويم. 

  قاليباف: راهي جز هوشمندسازي و شكل گيري 
دولت الكترونيك نداريم

محمدباقر قاليباف هم اكنون نماينده مردم تهران و رييس 
مجلس شوراي اسلامي )دوره دوازدهم( است. او در دوران 
مسووليت هاي خود به مسائل گوناگوني از جمله ضرورت 
تشكيل دولت الكترونيك وحكمراني فضاي مجازي اشاره 
كرده است. براي توضيح دولت هوشمند بايد گفت زماني 
كه سخن از اعتماد عمومي مي ش��ود به اين معناست كه 
عموم مردم انتظار دارند مقامات و كاركنان س��ازمان هاي 
دولتي با اقدامات خ��ود در تعامل با عامه، به انتظارات آنها 
پاسخ دهند. به زبان ساده تر، اعتماد عمومي يعني انتظار 
عموم از دريافت پاس��خ مثبت به خواسته هايشان از طرف 
متوليان امور عمومي؛ يكي از مهم ترين مسائلي كه جوامع 
امروزي با آن مواجه اند. دولت هوشمند يا دولت الكترونيكي 
از جمله مهم ترين پروژه هاي ارتباطي بود كه سازمان هاي 
بس��ياري با راه اندازي آن در دولت سيزدهم، خدمات خود 
را جهت تسهيل فرآيندهاي اداري، هوشمند كردند و اين 
اقدام علاوه بر ش��فافيت، نقش و تأثير بسياري بر كاهش 
فس��اد از جمله زمين خواري داشت. بر اين اساس قاليباف 
براين باور است كه راهي جز هوشمندسازي و شكل گيري 
دولت الكترونيك نداريم و تأكيد كرده است اساس تحول 
در دولت و تحقق برنامه هاي ساليانه در بودجه و برنامه هاي 
پنج ساله در گرو تحقق هوشمندسازي و دولت الكترونيك 
اس��ت. به گفته وي اصلي ترين ابزار براي عدالت اجتماعي 
در كشور بحث مربوط به هوشمندسازي است؛ به عبارت 
 دقيق ت��ر براي برق��راري عدالت اجتماع��ي و اقتصادي و

 صرف��ه جوي��ي و مب��ارزه ب��ا فس��اد باي��د ب��ه س��مت 
هوشمندس��ازي حرك��ت كني��م. اس��اس تح��ول در 
دول��ت و تحق��ق برنامه ه��اي س��اليانه در بودج��ه و 
برنامه ه��اي پنج س��اله در گرو تحقق هوشمندس��ازي و 
 دول��ت الكتروني��ك اس��ت. او همچني��ن باورپذيري و 
مس��ووليت پذيري مديران در بخش هاي مختلف درباره 
هوشمندسازي و الكترونيكي كردن دولت را مهم دانست و 
گفته است از لحاظ كمي دستگاه ها وارد پنجره واحد شدند 
اما بحث كار كيفي بسيار مهم است. دستگاهي وجود دارد 
كه هيچ خدماتي در اين زمينه ارايه نكرده اند بنابراين بايد بي 

ميلي و بي رغبتي برداشته شود. 

نادر نوروزی ، شهردار کرمانشاه: 

تلفات ۱۶ نقطه حادثه  خيز در شهر کرمانشاه 
کاهش ۶۰ درصدی داشته است 

 ش�هردار کرمانش�اه گفت: تعداد جانباختگان تصادفات 
در ۱6 نقطه حادثه خيز معرفی ش�ده توسط پليس راهور 
در س�ال ۱۴۰۱ حدود ۲۳ نفر بوده است که اين آمار با توجه 
به اقدامات ترافيک�ی انجام گرفته به ۱۰ نف�ر کاهش پيدا 
کرده اس�ت و اين يعنی کاهش 6۰ درصدی تصادفات را در 
نقاط مذکور داش�ته ايم.   »نادر نوروزی« در جلسه شورای 
ترافيک استان کرمانشاه افزود: معاونت حمل و نقل ترافيک 
شهرداری کرمانشاه در ۱6 نقطه حادثه خيز که توسط پليس 
راهور به شهرداری اعلام شده اقدامات اساسی انجام داده 
که به موجب آن باعث کاهش تع�داد جانباختگان در اين 

نقاط شده است. 
وی تصريح کرد: بيشتر تصادفات در شب و بزرگراه ها اتفاق 
می افتد و با نصب تابلوهای محدوديت سرعت هشدارهای 
لازم به رانندگان داده ش�ده اس�ت. دانستن اين نکته هم 
ضروری اس�ت که در بزرگراه ها حداقل و حداکثر سرعت 
پيش بينی شده که اگر سرعت از مقدار ۷۰ کيلومتر برساعت 
کمتر باش�د اين خود حادثه س�از خواهد ش�د.  کلانشهر 
کرمانش�اه بيش از يک ميليون نفر از جمعيت ۲ ميليونی 
استان را در خود جای داده و هشت منطقه شهرداری دارد. 
 بيش از 6۸۰ هزار دستگاه خودرو در استان کرمانشاه وجود 
دارد که 6۵ درصد از آنها در ش�هر کرمانشاه در حال تردد 
است و براساس اعلام پليس راهور به ازای هر سه نفر در اين 

استان يک دستگاه خودرو موجود است.  شهردار کرمانشاه 
در ادامه تصريح کرد: بيشترين تاکيد پليس راهور در بحث 
تصادف�ات مربوط به نصب تجهيزات معب�ر مانند دوربين 
کنترل سرعت، حفاظ ايمنی، سرعت گير، علائم و تابلوهای 
معبر است که در اين راستا توانسته ايم ۱۷ سامانه دوربين 
ثبت تخلفات در بزرگراه ها و بخش مانيتورينگ ترافيک 
پليس راه�ور را نيز راه اندازی کني�م و در ۱6 نقطه معرفی 
شده توسط پليس راهور تنها سه نقطه به اصلاح هندسی 
نياز داش�ته است که توس�ط معاونت حمل و نقل ترافيک 

شهرداری اصلاح هندسی انجام و اجرايی شده است. 
نوروزی عوامل انسانی را به عنوان مهمترين عامل تصادفات 
عنوان کرد و اف�زود: عدم اس�تفاده از کلاه ايمنی و لباس 
متناس�ب راکبين موتورسوار و حرکات نمايشی و مارپيچ 
در بزرگراه ه�ا و خياب�ان های ش�ريانی از جمل�ه عوامل 
اصلی تصادفات محسوب می شود که طبق دستورالعمل 
معاونت حمل و نقل ترافيک شهرداری در شورای ترافيک 
استانداری می بايست رانندگان پر خطر به مقامات قضايی 
معرفی شوند.   وی به مهمترين اقدامات انجام شده توسط 
معاونت حمل و نقل ترافيک شهرداری کرمانشاه اشاره کرد 
و افزود: نصب دوربين ثبت تخلف، نصب استاپر در خطوط 
متعدد، نصب چراغ چشمک زن، پل عابر پياده و خط کشی 
معابر از جمله اقدامات ترافيکی شهرداری کرمانشاه است.


